

## 多变量Si杂质诱导InGaAs/AlGaAs量子阱混杂研究

刘翠翠 林楠 马骁宇 张月明 刘素平

## InGaAs/AlGaAs quantum well intermixing induced by Si impurities under multi-variable conditions

LIU Cui-cui, LIN Nan, MA Xiao-yu, ZHANG Yue-ming, LIU Su-ping

## 引用本文:

刘翠翠,林楠,马骁宇,张月明,刘素平. 多变量Si杂质诱导InGaAs/AlGaAs量子阱混杂研究[J]. 中国光学, 2023, 16(6): 1512-1523. doi: 10.37188/CO.2022-0257

LIU Cui-cui, LIN Nan, MA Xiao-yu, ZHANG Yue-ming, LIU Su-ping. InGaAs/AlGaAs quantum well intermixing induced by Si impurities under multi-variable conditions[J]. *Chinese Optics*, 2023, 16(6): 1512-1523. doi: 10.37188/CO.2022-0257

在线阅读 View online: https://doi.org/10.37188/CO.2022-0257

## 您可能感兴趣的其他文章

## Articles you may be interested in

## 水平腔面发射半导体激光器研究进展

Research progress of horizontal cavity surface emitting semiconductor lasers 中国光学(中英文). 2017, 10(2): 194 https://doi.org/10.3788/CO.20171002.0194

## 12 W高功率高可靠性915 nm半导体激光器设计与制作

Design and fabrication of 12 W high power and high reliability 915 nm semiconductor lasers 中国光学(中英文). 2018, 11(4): 590 https://doi.org/10.3788/CO.20181104.0590

## 硅光子芯片外腔窄线宽半导体激光器

Narrow linewidth external cavity semiconductor laser based on silicon photonic chip 中国光学(中英文). 2019, 12(2): 229 https://doi.org/10.3788/CO.20191202.0229

## 锥形半导体激光器研究进展

Progress of tapered semiconductor diode lasers 中国光学(中英文). 2019, 12(1): 48 https://doi.org/10.3788/CO.20191201.0048

10kW级直接输出半导体激光熔覆光源的研制与热效应分析

10 kW CW diode laser cladding source and thermal effect 中国光学(中英文). 2019, 12(4): 820 https://doi.org/10.3788/CO.20191204.0820

## 声光偏转快调谐脉冲CO,激光器实验研究

Experimental research on acousto-optic deflection rapid tuning pulsed CO<sub>2</sub> lasers 中国光学(中英文). 2019, 12(2): 355 https://doi.org/10.3788/CO.20191202.0355 文章编号 2097-1842(2023)06-1512-12

## InGaAs/AlGaAs quantum well intermixing induced by Si impurities under multi-variable conditions

LIU Cui-cui<sup>1</sup>, LIN Nan<sup>2,3</sup>, MA Xiao-yu<sup>2,3\*</sup>, ZHANG Yue-ming<sup>4</sup>, LIU Su-ping<sup>2</sup>

(1. National Innovation Center of Radiation Application, China Institute of Atomic Energy, Beijing 102413, China;

2. National Engineering Research Center for Optoelectronics Devices, Institute of Semiconductors, CAS, Beijing 100083, China;

3. College of Materials Science and Opto-Electronic Technology, University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 101408, China;

4. Hitachi High-tech Scientific Solutions (Beijing) Co., Ltd., Beijing 100012, China)

\* Corresponding author, E-mail: maxy@semi.ac.cn

**Abstract**: Catastrophic Optical Mirror Damage (COMD) on the cavity surface is the key factor limiting the threshold output power of high-power quantum well semiconductor laser diodes. To improve the output power of the laser diode, the band gap width of the active material in the cavity surface of the semiconductor laser diode can be adjusted by the quantum well intermixing technology to form a non-absorbing window transparent to the output laser. Based on the primary epitaxial wafers of InGaAs/AlGaAs high power quantum well semiconductor laser diode, using the single crystal Si dielectric layer grown by Metal Oxide Chemical Vapor Deposition (MOCVD) as the diffusion source, the research on Si impurity induced quantum well intermixing was carried out by using the Rapid Thermal Annealing (RTA) process. The effects of growth characteristics of Si dielectric layer, the temperature and time of RTA on the intermixing process were investigated. The experimental results show that the epitaxial 50 nm Si dielectric layer at 650 °C combined with 875 °C/90 s RTA treatment can obtain about 57 nm wavelength blue shift while maintaining the photoluminescence spectrum shape and the primary epitaxial wafers. It is found that the diffusion of Si impurities into the waveguide layer on the primary epitaxial wafer is the key to the remarkable effect of quantum well intermixing by the energy spectrum measurement technique.

Key words: semiconductor lasers; quantum well intermixing; rapid thermal annealing; blue shift; photoluminescence spectra

基金项目:广东省重点领域研发计划项目 (No. 2020B090922003); 中核集团 "青年英才"科研项目 (No. 11FY212306000801)

收稿日期:2022-12-28;修订日期:2023-02-05

Supported by Key Areas Research and Development Program of Guangdong Province of China (No. 2020B090922003); Young Talents Project of China National Nuclear Corporation (No. 11FY212306000801)

# 多变量 Si 杂质诱导 InGaAs/AlGaAs 量子阱混杂研究

刘翠翠<sup>1</sup>,林 楠<sup>2,3</sup>,马骁宇<sup>2,3\*</sup>,张月明<sup>4</sup>,刘素平<sup>2</sup> (1.中国原子能科学研究院国家原子能机构抗辐照应用技术创新中心,北京102413; 2.中国科学院半导体研究所光电子器件国家工程中心,北京100083; 3.中国科学院大学材料科学与光电技术学院,北京101408; 4.日立科学仪器(北京)有限公司,北京100012)

摘要:腔面光学灾变损伤是导致高功率量子阱半导体激光器阈值输出功率受限制的关键因素。通过量子阱混杂技术调整半导体激光器腔面局部区域处有源区材料的带隙宽度,形成对输出光透明的非吸收窗口,可提高激光器输出功率。本 文基于 InGaAs/AlGaAs 高功率量子阱半导体激光器初级外延片,以外延 Si 单晶层作为扩散源,结合快速热退火方法开展了杂质诱导量子阱混杂研究。探索了介质层生长温度、介质层厚度、热处理温度、热处理时间等条件对混杂效果的影响。结果表明,50 nm 的 650 °C 低温外延 Si 介质层并结合 875 °C/90 s 快速热退火处理可在保证光致发光谱的同时获得 约 57 nm 的波长蓝移量。能谱测试发现,Si 杂质扩散到初级外延片上的波导层是导致量子阱混杂效果显著的关键。

关键 词:半导体激光器;量子阱混杂;快速热退火;波长蓝移;光致发光谱

中图分类号:TN248.2 文献标志码:A doi:10.37188/CO.2022-0257

## 1 Introduction

In 1966, shortly after the advent of semiconductors, COOPER *et al.* <sup>[1]</sup> discovered that increasing the output power of GaAs homojunction semiconductor lasers to a certain level would result in Catastrophic Optical Damage (COD) and failure. In 1977, CHINONE *et al.* <sup>[2]</sup> discovered that an Al-GaAs/GaAs double heterojunction semiconductor laser operated continuously for a certain period resulted in Catastrophic Optical Mirror Damage (COMD) on its cavity surface. Using Scanning Electron Microscope (SEM) observation, it was found that high power density light output and cavity surface oxidation were important factors leading to its COMD<sup>[3]</sup>.

For InGaAs/AlGaAs high-power Quantum Well (QW) semiconductor lasers, COMD suppression should start from its induced mechanism <sup>[4]</sup>. According to test results, methods such as reducing non-radiative recombination at the cavity surface, suppressing light absorption of the cavity surface material, lowering the carrier concentration at the cavity surface, and improving the heat dissipation capacity at the cavity surface <sup>[5]</sup> can significantly suppress COMD. The preparation of non-absorbing windows based on Quantum Well Intermixing (QWI) technology is a low-cost and effective method to suppress the light absorption of cavity materials [6-7]. Commonly used QWI methods include Impurity Induced Disordering (IID), Impurity Free Vacancy Induced Disordering (IFVD), Laser Induced Disordering (LID), etc. [8-11]. Among them, in IID technique, a large number of point defects are induced by introducing impurities, and in combination with thermal annealing and other methods, the impurities and point defects are activated to obtain diffusion kinetic energy, ultimately causing changes in the composition and structure of quantum wells. In the 1980 s, LAIDIG <sup>[12]</sup> first found that QWI phenomenon occurred in AlAs/GaAs superlattice structures with the introduction of Zn impurities and heat treatment, and the heat treatment temperature in this method was only 575 °C, far below the temperature required for impurity free induced disordering. Until 1985, KALISKI <sup>[13]</sup> found that the effect of Si impurity inducing AlGaAs/GaAs superlattice QWI was better than that of other impurities. In 1987, MEI

*et al.* <sup>[14]</sup> used Secondary Ion Mass Spectroscopy (SIMS) to test and found that the diffusion coefficient of Al atoms in AlGaAs materials increased significantly with the diffusion of Si impurities. Comprehensive research results show that Si impurities can form defect pairs with larger diffusion coefficients with Al atoms, and Si impurities can also increase the density of point defects in the QW system, thus effectively promoting the QWI of the AlAs/GaAs superlattice structure <sup>[6, 15]</sup>.

This paper presents a Non-Absorbing Window (NAW) preparation scheme for InGaAs/AlGaAs high-power QW semiconductor lasers using the method of Si impurity induced QWI. This method is based on the principle that the Si impurity is used as an induction source, which can efficiently induce the atomic interdiffusion between the materials in the QW and the materials in the barrier of the In-GaAs/AlGaAs semiconductor QW laser, eventually broadening the band gap of the active region material and suppressing its absorption of the self-generated laser. The preparation of NAW using the Si IID method not only reduces the optical absorption at the cavity surface of the laser, but also serves as an N-type doping element to form a non-carrier injection region at the cavity surface of the device, thus reducing the non-radiative composite here. This design does not require expensive equipment or complex processing, and can effectively increase the COMD threshold triggering power of the laser without changing its characteristic parameters.

## 2 Simulation analysis of QWI

#### 2.1 Chip development and performance analysis

The primary epitaxial wafers of the InGaAs/Al-GaAs QW laser used in this paper were grown by Metal Oxide Chemical Vapor Deposition (MOCVD), with a reaction chamber growth temperature of 550–700 °C and a pressure of 5 kPa <sup>[16]</sup>. The substrate is n-GaAs with a (100) plane offset [111] A-crystal-orientation of 15°. The schematic dia-

gram of the ridge laser structure formed based on this primary epitaxial wafer is shown in Figure 1 (color online).



Fig. 1 Epitaxial structure of InGaAs/AlGaAs QW laser diode

图 1 InGaAs/AlGaAs 量子阱激光器的外延结构

For  $In_{(1-x-y)}Ga_xAl_yAs$  quaternary compound semiconductor material, its band gap is shown in formula (1), so the increase of Al component will lead to the increase of  $E_g$ . Therefore, we determine whether QWI has occurred in the material by the central wavelength position. If a QWI occurs, it is proved that the Al component has entered the QWI material, and the band gap becomes wider, which is shown by the change of the luminescence wavelength toward the short wavelength, that is, the blue shift occurs.

$$E_{g(eV)} = 0.36 + 0.629x + 2.093y + 0.436x^2 + 0.577y^2 + 1.01xy.$$
(1)

Photoluminescence (PL) spectroscopy test is a commonly used method to obtain the central wavelength of lasers. The original PL test results of the primary epitaxial wafer of InGaAs/AlGaAs QW lasers in this paper are shown in Figure 2. According to the mapping scan results, the luminescence intensity is uniform, indicating that the composition of each layer of the epitaxial wafer is uniform. From the single-point PL signal peak, it can be seen that the peak center wavelength is 1002.2 nm, and the Full Width at Half Maximum (FWHM) is about 23 nm.



Fig. 2 The PL spectrum of InGaAs/AlGaAs QW primary epitaxial wafer

图 2 InGaAs/AlGaAs 量子阱初级外延片的 PL 谱测试结果

#### 2.2 The effect of temperature on QWI

The existence of point defects in crystals leads to the breaking of the perfect arrangement rules of lattice atoms, changes the vibration frequency of atoms around the defects, increases entropy, and deteriorates the thermodynamic stability<sup>[4]</sup>. By combining the diffusion coefficient equation of group III atomic point defects, it can be concluded that:

$$D_{\rm III} = f_1 D_{V_{\rm III}} A \exp\left(-\frac{E_V}{K_B T}\right) + f_2 D_{I_{\rm III}} B \exp\left(-\frac{E_I}{K_B T}\right),\tag{2}$$

where A is a function related to the vibration entropy  $S_f$  and vacancy, B is a function related to the vibration entropy  $S_f$  and interstitial atoms,  $E_I$  is the energy required to form a interstitial atom,  $f_1$  and  $f_2$ are constants,  $D_{V_{III}}$  is the diffusion coefficient of Group III vacancies,  $D_{I_{III}}$  is the diffusion coefficient of Group III interstitial atoms,  $K_B$  is the Boltzmann constant, and its value is  $1.38 \times 10^{-23}$  J/K. Under the thermal equilibrium state, approximation can be considered as:  $Af_1 = Bf_2$ ,  $100D_{V_{III}} = D_{I_{III}}$  and  $2E_V = E_1$ , and the relationship curve between the relative interdiffusion coefficient of group III atoms and temperature can be fitted qualitatively according to formula (2), as shown in Figure 3. It can be seen that the diffusion coefficient of point defects in the group III-V material system is exponentially positively correlated with temperature, indicating that increasing the temperature is very beneficial for promoting the diffusion of point defects and enhancing the effect of QWI.



Fig. 3 The relationship between relative interdiffusion coefficient and temperature图 3 III 族原子相对互扩散系数与温度的关系

#### 2.3 The effect of stress on QWI

At the interface of two materials with high lattice mismatch, there will be a certain amount of stress, which will cause compressive or tensile stress on the surface of the material. The surface compressive stress will cause the GaAs lattice atoms to be squeezed, and some atoms, especially Ga atoms, will be squeezed out of the interface, leaving a certain number of vacancy defects on the GaAs surface <sup>[17]</sup>. To study the interface deformation during annealing process, the COMSOL multi-physical field modeling software was used to simulate the stress-strain behavior of GaAs with Si dielectric layers after annealing.

It is assumed that the epitaxial wafers are annealed at 850 °C, and stress is released when the annealing temperature drops to 200 °C, and finally stable deformation occurs at room temperature. The relevant parameters used in the calculation are shown in Table 1. The substrate material of the primary epitaxial wafer is 450 µm n-GaAs, the total thickness of the epitaxial wafer is approximately 4.5 µm, and both contain a large proportion of Ga and As components. To avoid calculation errors caused by excessive relative tolerance, the simulated substrate and epitaxial wafer are both 25-µm GaAs, with a dielectric layer of 200-nm Si. The simulation results based on COMSOL and magnified by 100 times are shown in Figure 4 (color online). It can be seen that the surface of GaAs undergoes compression caused by compressive stress after annealing, indicating that the Si dielectric layer will provide compressive stress to the GaAs surface and induce more Ga vacancies in GaAs, which is conducive to the QWI process.

- Tab. 1 Young's modulus, Poisson's ratio, density and coefficient of thermal expansion of related materials
- 表1 相关材料的杨氏模量、泊松比、密度及热膨胀系数

Sample	GaAs	Si	SiO <sub>2</sub>
Young's modulus(Pa)	8.50×1010	1.77×10 <sup>11</sup>	7.31×10 <sup>10</sup>
Poisson's ratio	0.31	0.2891	0.17
Density(kg/m <sup>3</sup> )	5 500	2328	2 2 0 3
Coefficient of thermal expansion(1/K)	6.40×10 <sup>-6</sup>	2.60×10 <sup>-6</sup>	5.50×10 <sup>-7</sup>



Fig. 4 Deformation results of primary epitaxial wafer simulated by COMSOL after annealing

图 4 退火后初级外延片形变的 COMSOL 模拟结果

## 3 Experiment and result analysis

#### 3.1 Research on the effect factors of QWI

3.1.1 Effect of cover layer

During the annealing process, covering with GaAs cover plates not only reduces surface contamination, but also provides a certain pressure for As concentration, which can inhibit the decomposition and volatilization of As on the surface of the epitaxial wafer to some extent. The surface morphology of the primary epitaxial wafer at 875 °C/90 s RTA is shown in Figure 5 (color online). Figures 5 (a) and 5 (b) show the surface morphology of primary epitaxial wafers with and without GaAs cover plates, respectively. Similar to the predicted results, the surface of epitaxial wafers with GaAs covers is smoother, and there are fewer ablative holes generated during annealing, indicating that the GaAs covers have a certain protective effect on the surface of the Si dielectric layer. Therefore, subsequent RTAs were conducted in the environment with GaAs covers.



- Fig. 5 Surface morphology (a) with and (b) without epitaxial wafers after RTA
  - 图 5 (a) 有、(b) 无盖片退火后外延片的表面形貌

### 3.1.2 The effect of temperature

The calculation results show that temperature has a significant effect on the diffusion coefficients

of impurities and point defects. Therefore, the effect of temperature on QWI is investigated first. By using MOCVD, a 20-nm single crystal Si was grown on the surface of GaAs primary epitaxial wafers at the growth temperature of 800 °C. Then, a 90 s Rapid Thermal Annealing (RTA) was performed in the interval of 775 to 900 °C, and the PL results after annealing are shown in Figure 6 (color online). It can be seen that the effect of wavelength blue shift increases with the increase of heat treatment temperature. Compared to the original primary epitaxial wafers, a maximum wavelength blue shift of about 90 nm was obtained at 900 °C, but at this point, the FWHM was significantly widened and the waveform was severely deteriorated, indicating significant material damage. At 875 °C, the wavelength blue shift is about 57 nm, and the FWHM is well maintained. Therefore, it is believed that heat treatment at 875 °C can achieve a good QWI effect



Fig. 6 Effect of RTA temperature on wavelength blue shift of primary epitaxial wafers

while also ensuring the lattice quality of the material. 3.1.3 The effect of heat treatment time

The effect of heat treatment time on QWI is further investigated. The annealing temperature is always 875 °C, and the annealing time is set to 60 s, 90 s, and 120 s respectively. The PL results of the primary epitaxial wafers after annealing are shown in Figure 7 (color online). As the annealing time increases, the wavelength blue shift of the primary epitaxial wafer introducing Si impurities also gradually increases. However, when the annealing time reaches 120 s, the peak of the PL spectrum is already deformed. It indicates that after 90 s RTA treatment, a good blue shift effect can be achieved, and the peak intensity of the PL spectrum and the FWHM remain good.



Fig. 7 Effect of RTA time on wavelength blue shift of primary epitaxial wafers

图 7 RTA 时间对初级外延片波长蓝移的影响

3.1.4 The effect of the properties of the dielectric layer

If the Si grown on the epitaxial wafer surface is

图 6 RTA 温度对初级外延片波长蓝移的影响

too thick, the lattice mismatch and the difference in coefficient of thermal expansion will be amplified, which will trigger the stress release during thermal annealing. The ability of a thinner Si layer to suppress the decomposition and outward volatilization of Ga and As atoms in the GaAs ohmic contact layer will also be weakened, so it is necessary to consider the effect of Si characteristics. The Si dielectric layer grown by MOCVD equipment is single crystal, and its lattice quality and density are affected by the reaction source, growth temperature and other conditions, so the Si dielectric layer grown under different conditions will also affect the QWI effect. Therefore, three types of Si epitaxial layers were prepared: 20 nm high-temperature Si grown at 800 °C, 20 nm low-temperature Si grown at 650 °C, and 50 nm low-temperature Si, set as # 1, # 2, and # 3, respectively, to investigate the optimal



growth conditions for Si dielectric layers that induce best QWI effect.

Similarly, a single RTA treatment at 875 °C/ 90 s was applied to the group of the primary epitaxial wafers, and the PL spectra of the primary epitaxial wafers were tested after heat treatment, as shown in Figure 8 (color online). It can be seen that the difference of QWI effect caused by the three types of Si layers is relatively small. For Si layers with the same thickness, the effect of Si layer growth temperature on wavelength blue shift is relatively small, but the FWHM is narrower for the high-temperature Si layers. For Si layers with the same growth conditions, thicker Si layers cause more wavelength blue shifts, reaching about 57 nm, but their FWHM is also larger, indicating that the material quality is greatly affected.





### 3.2 Microscopic characterization of QWI effect

In order to accurately understand the diffusion depth of Si atoms, EDS was used to test the element distribution at different depths on the epitaxial wafer. The Si IID primary epitaxial wafers treated with 875 °C/90 s RTA were carried out Si layer removal treatment, and then corroded for 0 s, 15 s, 30 s, and 45 s using a special solution. The test results are shown in Figure 9 (color online). Experience shows that the corrosion rate of the corrosive solution is about 25-35 nm/s, so the surface of the

etched epitaxial wafer corresponds to different depths. From the EDS results, it can be seen that the p-type doping element of the primary epitaxial wafer is C, so the element C content is ligher when the surface layer of GaAs is not corroded moreover, the element Si content is also higher, and The content of both in the same order of magnitude; with the corrosion time increases to 15 s, the element C content gradually decreases, and the element Si content decreases significantly; when the corrosion time reaches 30 s, i.e., when the corrosion depth reaches approximately the upper limiting layer, the Si content has decreased to 22.2% of the original Si content in the surface layer; when the corrosion time further increases to 45 s, i.e., when the corrosion depth reaches approximately the upper waveguide layer or near the QW region, the Si content basically decreases to 0. This result shows that the Si impurities can diffuse into the upper waveguide layer of the primary epitaxial wafer after 875 °C/90 s RTA treatment, and then produce an effective QWI induction effect.



- Fig. 9 Surface EDS results of element composition at different corrosion times of primary epitaxial wafers after 875 °C/90 s RTA. (a) Untreated sammple; (b) corrosion for 15 s; (c) corrosion for 30 s; (d) corrosion for 45 s
- 图 9 EDS 测试 875 °C/90 s RTA 处理后初级外延片不同腐蚀时长的元素组成。(a)未处理样品;(b)腐蚀 15 s;(c)腐蚀 30 s; (d)腐蚀 45 s

## 4 Conclusion

In order to comprehensively improve the performance index of InGaAs/AlGaAs semiconductor QW lasers, a feasible scheme for Si impurity induced QWI is investigated in this paper. The relationship between the effect of Si impurity-induced QWI and the nature of dielectric layer and heat treatment conditions was investigated by using the variable-controlling method with multiple sets of control conditions. The PL test results show that growing a 50 nm Si epitaxial dielectric layer at 650 °C

——中文对照版——

in combination with 875 °C/90 s RTA heat treatment results in a wavelength blue shift of about 57 nm. Combined with EDS test, it is found that Si impurity atoms can diffuse into the upper waveguide layer or QW of the InGaAs/AlGaAs semiconductor QW laser primary epitaxial layer after 875 °C/ 90 s RTA, resulting in a significant QWI effect. In the future, Si impurity induced QWI NAW can be prepared by combining epitaxial growth technology and RTA technology to suppress CODs and continuously improve the output power of InGaAs/Al-GaAs semiconductor QW lasers.

1引言

半导体问世不久的 1966 年, COOPER 等人[1]

发现,当 GaAs 同质结半导体激光器的输出功率 升高到一定值时便会产生光学灾变损伤 (Catastrophic Optical Damage, COD)并失效。1977年, CHINONE 等人<sup>[2]</sup>发现 AlGaAs/GaAs 双异质结半 导体激光器连续工作一定时间后,在其腔面处将 产生了腔面光学灾变损伤 (Catastrophic Optical Mirror Damage, COMD)。使用扫描电子显微镜 (Scanning Electron Microscope, SEM)观测发现, 高功率密度光输出及腔面氧化是导致其发生 COMD 的重要因素<sup>[3]</sup>。

对于 InGaAs/AlGaAs 高功率量子阱 (Quantum Well, QW) 半导体激光器, 抑制 COMD 应从研究 其诱发机理入手<sup>[4]</sup>。经检验,通过减少腔面处的 非辐射复合、抑制腔面材料的光吸收、降低腔面 处载流子浓度、提高腔面处散热能力等方法[5],均 可显著抑制 COMD。基于量子阱混杂 (Quantum Well Intermixing, QWI) 制备非吸收窗口是一种成 本较低、效果显著的抑制腔面材料光吸收的方 法[6-7]。常用的量子阱混杂方法包括杂质诱导量 子阱混杂 (Impurity Induced Disordering, IID)、无 杂质诱导量子阱混杂 (Impurity Free Vacancy Induced Disordering, IFVD)、激光诱导量子阱混杂 (Laser Induced Disordering, LID) 等<sup>[8-11]</sup>。其中, IID 技术是通过引入杂质诱生大量点缺陷,并结 合热退火等工艺使杂质及点缺陷激活并获得扩散 的动能,最终造成量子阱组分及结构的变化。上 世纪80年代, LAIDIG<sup>[12]</sup> 最先发现引入 Zn 杂质 并经热处理的 AlAs/GaAs 超晶格结构发生了量 子阱混杂现象,且此方法中的热处理温度仅 575°C, 远低于无杂质诱导混杂所需温度。直到 1985年, KALISKI<sup>[13]</sup> 发现 Si 杂质诱导 AlGaAs/GaAs 超晶 格量子阱混杂的效果比其他杂质更好。1987年, MEI 等人<sup>[14]</sup>利用二次离子质谱 (Secondary Ion Mass Spectrometry, SIMS) 测试发现在 AlGaAs 材 料中 Al 原子的扩散系数会随着 Si 杂质的扩散显 著上升。综合研究认为, Si 杂质能与 Al 原子形成 扩散系数较大的缺陷对,且 Si 杂质也可增加量子 阱体系中点缺陷的密度,进而有效促进 AlAs/ GaAs 超晶格结构的量子阱混杂[6-15]。

本文利用 Si 杂质诱导量子阱混杂的方法为 通过 InGaAs/AlGaAs 高功率量子阱半导体激光 器 提供 非 吸 收 窗 口 (Non-Absorption Window, NAW)。主要原理是采用 Si 杂质作为诱导源,高 效地诱导 InGaAs/AlGaAs 半导体量子阱激光器 的量子阱区材料与垒区材料发生原子互扩散,最 终使有源区材料禁带宽度变宽,抑制其对自身产 生的激光的吸收。利用 Si 杂质诱导量子混杂方 法制备非吸收窗口不仅可以减少激光器腔面处的 光吸收,也可以作为 N 型掺杂元素在器件腔面处 形成非载流子注入区,减少此处的非辐射复合。 这种设计不需高成本的设备或复杂的处理过程, 在不改变激光器特征参数的同时,可有效提高其 COMD 阈值触发功率。

## 2 量子阱混杂的模拟分析

## 2.1 芯片研制及性能分析

本文所使用的 InGaAs/AlGaAs 量子阱激光 器初级外延片采用金属氧化物化学气相沉积 (Metal Oxide Chemical Vapor Deposition, MOCVD) 生长,反应室生长温度为 550~700 °C,反应室压强 为 5 kPa<sup>[16]</sup>。衬底为 (100) 面偏 [111]A 晶向 15° 的 n-GaAs,基于该初级外延片形成的脊型激光器 结构示意图如图 1 所示。

对于 In<sub>(1-x-)</sub>Ga<sub>x</sub>Al<sub>y</sub>As 四元化合物半导体材 料,其禁带宽度如公式(1)所示,故 Al 组分增多 会导致 E<sub>g</sub> 增大。因此,本研究通过中心波长位置 判定材料是否发生了量子阱混杂。若发生了量子 阱混杂,证明量子阱材料中有了 Al 组分,禁带宽 度变宽,表现为发光波长朝短波长变化,即蓝移。

$$E_{g(eV)} = 0.36 + 0.629x + 2.093y + 0.436x^2 + 0.577y^2 + 1.01xy.$$
(1)

光致发光 (Photoluminescence, PL) 光谱测试 是获得激光器中心波长的常用方法,本文中 In-GaAs/AlGaAs 量子阱激光器初级外延片的原始 PL 测试结果如图 2。由其映射扫描结果可知其 发光强度均匀。说明外延片各层成分均匀。由单 点 PL 信号峰可知峰值中心波长为 1002.2 nm,半 高全宽 (Full Width at Half Maximum, FWHM) 约 为 23 nm。

## 2.2 温度对量子阱混杂的影响

晶体中点缺陷的存在导致晶格原子的完美排 列规则被打破,缺陷周围的原子振动频率发生改 变,熵值增大,热力学稳定性变差<sup>[4]</sup>。结合 III 族 原子点缺陷互扩散系数方程可得:

$$D_{\rm III} = f_1 D_{V_{\rm III}} A \exp\left(-\frac{E_{\rm V}}{K_B T}\right) + f_2 D_{I_{\rm III}} B \exp\left(-\frac{E_{\rm I}}{K_B T}\right),$$
(2)

其中, A是与振动熵 $S_f$ 及空位相关的函数, B是与 振动熵 $S_f$ 及填隙原子相关的函数,  $E_I$ 为形成一个 填隙原子所需要的能量,  $f_1$ 、 $f_2$ 是常数,  $D_{V_{ull}}$ 是 III 族空位的扩散系数,  $D_{I_{ull}}$ 是 III 族间隙原子的扩散 系数,  $K_B$ 为玻尔兹曼常数, 其值为 $1.38 \times 10^{-23} J/K_{\circ}$ 热平衡状态下可考虑存在以下近似:  $Af_1 = Bf_2$ ,  $100D_{V_{ull}} = D_{I_{ull}}$ ,  $2E_V = E_1_{\circ}$ 根据公式 (2) 定性拟合 出 III 族原子相对互扩散系数与温度的关系曲线, 如图 3 所示。可见, III-V 族材料体系内点缺陷的 扩散系数与温度呈指数型正相关。证明升高温度 非常有利于促进点缺陷的扩散, 提升量子阱混杂 的效果。

## 2.3 应力对量子阱混杂的影响

在两种晶格失配度较大的材料界面处会存在 一定应力,从而使材料表面存在压应力或张应 力。而表面压应力会使 GaAs 晶格原子受到挤 压,部分原子,尤其是 Ga 原子会被挤压出界面而 在 GaAs 表面留下一定数量的空位缺陷<sup>[17]</sup>。为了 研究退火过程中的界面形变,使用 COMSOL 多 物理场建模软件模拟了带有 Si 介质层的 GaAs 退 火后的应力应变情况。

假设外延片经过 850 °C 高温退火,在退火温 度降到 200 °C 时产生应力释放,并最终在室温下 产生稳定形变,计算使用的相关参数见表 1。初 级外延片衬底材料为 450 μm 的 n-GaAs,外延片 总厚度约为 4.5 μm,且均含大比例 Ga、As 组分。 为避免相对容差过大产生的计算错误,选用衬底 及外延片为 25 μm GaAs,介质层为 200 nm Si 用 于模拟分析。基于 COMSOL 并放大 100 倍后的 模拟结果如图 4(彩图见期刊电子版)所示。可 见,退火后 GaAs 表面出现了由压应力带来的缩 紧现象,这表明 Si 介质层会为 GaAs 表面提供压 应力,诱导 GaAs 内产生更多 Ga 空位,这有利于 量子阱混杂过程的进行。

3 实验及结果分析

## 3.1 量子阱混杂的影响因素研究

3.1.1 盖片层的影响

在热退火过程中,加盖 GaAs 盖片不仅能减 少表面沾污,还能提供一定浓度 As 压。这可在 一定程度上抑制外延片表面 As 的分解及挥发。 经 875 °C/90 s RTA 退火后的初级外延片表面形 貌见图 5(彩图见期刊电子版)。图 5(a)、5(b)分 别为有、无 GaAs 盖片的初级外延片表面形貌。 与预测结果相同,有 GaAs 盖片的外延片表面更 加光洁。这是因为退火产生的烧蚀孔较少。说 明 GaAs 盖片对 Si 介质层表面起到了一定的保护 作用,故后续 RTA 均在有 GaAs 盖片环境下 进行。

3.1.2 温度的影响

由计算可知, 温度对杂质及点缺陷的扩散系 数影响极大, 故首先研究温度对量子阱混杂的影 响。利用 MOCVD 在初级外延片 GaAs 表面生 长 20 nm 单晶 Si, 生长温度为 800 ℃。然后, 在 775~900 ℃ 区间进行 90 s 快速热退火 (Rapid Treatment Annealing, RTA)处理, 退火后的 PL 结 果如图 6(彩图见期刊电子版)所示。可见, 波长 蓝移的效果随热处理温度升高而增大。对比原始 初级外延片, 在 900 ℃ 时获得约 90 nm 的最大波 长蓝移量, 但此时 FWHM 显著加宽, 波形严重恶 化, 说明材料损伤较大。而在 875 ℃ 时波长蓝移量 约为 57 nm, 且 FWHM 保持较好。故认为 875 ℃ 热处理温度可在获得良好量子阱混杂效果的同时 保证材料的晶格质量。

3.1.3 热处理时间的影响

继续研究热处理时间对量子阱混杂的影响。 退火温度均为 875 °C, 退火时间分别设为 60s、 90s、120s, 退火后初级外延片的 PL 结果如图 7 (彩图见期刊电子版)所示。可见, 随着退火时间 延长, 引入 Si 杂质的初级外延片波长蓝移也逐渐 增加, 但退火时间达到 120s 时 PL 谱峰已经变 形。图 7 表明经 90s RTA 处理可获得较好的蓝 移效果, PL 谱峰值强度、FWHM 均保持较好。

3.1.4 介质层性质的影响

如果外延片表面生长的 Si 过厚,则晶格失配 及热膨胀系数的差别会被放大,会触发热退火过 程中的应力释放。而较薄的 Si 层抑制 GaAs 欧姆 接触层中 Ga、As 原子分解和向外挥发的能力也 会减弱,因此需要考虑 Si 特性的影响。MOCVD 设备所生长的 Si 介质层为单晶材料,其晶格质 量和致密度受到反应源、生长温度等条件的影 响,故不同条件下生长的 Si 介质层也会影响量子 阱混杂效果。因此,制备了 3 种 Si 外延层: 800 °C 下生长的 20 nm 高温 Si、650 °C 下生长的 20 nmSi和50nm低温Si,分别设为#1,#2,#3,用于寻找诱导量子阱混杂效果最佳的Si介质层生长条件。

同样,对该组初级外延片进行 875 °C/90 s 单次 RTA 处理,并在热处理后测试初级外延片的 PL 谱,见图 8(彩图见期刊电子版)。可见,3 种类型的 Si 层所引起的量子阱混杂效果差别较小。结果表明对于厚度相同的 Si 层,Si 层生长温度对 波长 蓝移量的影响较小,但带有高温 Si 层的 FWHM 更窄。对于生长条件相同的 Si 层,较厚的 Si 层所引起的波长蓝移更多,达到了 57 nm 左右,但此时其 FWHM 也较大,说明材料质量受影 响较大。

#### 3.2 量子阱混杂效果的微观表征

为了更准确地了解 Si 原子的扩散深度,使用 EDS 测试了外延片不同深度处的元素分布。先 对 875 °C/90 s RTA 处理的 Si IID 初级外延片进 行去 Si 层处理,再使用特制溶液分别腐蚀 0 s、 15 s、30 s、45 s,测试结果见图 9(彩图见期刊电子 版)。经验表明:腐蚀液的腐蚀速度约为 25~ 35 nm/s,腐蚀后的外延片表面对应不同深度的区 域。由 EDS 结果可见,该初级外延片的 p 型掺杂 元素为 C,故表层 GaAs 未被腐蚀时 C 元素含量 较高,而 Si 元素的含量也较高,且二者的含量在 同一量级;随腐蚀时间增加至 15 s,C 元素含量逐 渐减少, Si 元素含量则大幅度下降; 当腐蚀时间 为 30 s, 约腐蚀到上限制层时, Si 含量已下降至表 层的 22.2%; 当腐蚀时间为 45 s 时, 约腐蚀到上波 导层或接近量子阱区, 此时 Si 含量基本下降为 0。该结果证明了经 875 °C/90 s RTA 处理, Si 杂 质可以扩散到初级外延片的上波导层区, 进而产 生有效的量子阱混杂诱导效果。

## 4 结 论

为了全方面提高 InGaAs/AlGaAs 半导体量 子阱激光器的性能指数,本文研究了 Si 杂质诱导 量子阱混杂的可行方案。利用控制变量法,设置 了多组对照条件,研究了 Si 杂质诱导量子阱混杂 效果与介质层性质、热处理条件等因素的关系。 PL 测试结果显示,在 650 °C 下生长 50 nm Si 外 延介质层结合 875 °C/90 s RTA 热处理,可获得 约 57 nm 的波长蓝移量。结合 EDS 测试发现, 875 °C/90 s RTA 后 Si 杂质原子可扩散到 In-GaAs/AlGaAs 半导体量子阱激光器初级外延片 的上波导层或量子阱,因而产生显著的量子阱混 杂效果。未来,可结合外延生长技术、RTA 技术 制备 Si 杂质诱导量子阱混杂非吸收窗口,抑制光 学灾变发生,持续提升 InGaAs/AlGaAs 半导体量 子阱激光器的输出功率。

#### **References:**

- [1] COOPER D, GOOCH C, SHERWELL R. Internal self-damage of gallium arsenide lasers [J]. *IEEE Journal of Quantum Electronics*, 1966, 2(8): 329-330.
- [2] CHINONE N, NAKASHIMA H, ITO R. Long-term degradation of GaAs-Ga<sub>1-x</sub>Al<sub>x</sub>As DH lasers due to facet erosion[J]. *Journal of Applied Physics*, 1977, 48(3): 1160-1162.
- [3] WANG L J, TONG C ZH, WANG Y J, *et al.*. Recent advances in lateral mode control technology of diode lasers[J]. *Chinese Optics*, 2022, 15(5): 895-911. (in Chinese).
- [4] HEMPEL M, TOMM J W, ZIEGLER M, *et al.*. Catastrophic optical damage at front and rear facets of diode lasers[J]. *Applied Physics Letters*, 2010, 97(23): 231101.
- [5] WANG Y X, ZHU L N, ZHONG L, *et al.*. InGaAs/GaAs(P) quantum well intermixing induced by Si impurity diffusion[J]. *Chinese Optics*, 2022, 15(3): 426-432. (in Chinese).
- [6] LIU C C, LIN N, XIONG C, *et al.*. Intermixing in InGaAs/AlGaAs quantum well structures induced by the interdiffusion of Si impurities[J]. *Chinese Optics*, 2020, 13(1): 203-216. (in Chinese).
- [7] WALKER C L, BRYCE A C, MARSH J H. Improved catastrophic optical damage level from laser with nonabsorbing mirrors[J]. *IEEE Photonics Technology Letters*, 2002, 14(10): 1394-1396.
- [8] WANG X, ZHAO Y H, ZHU L N, et al.. Impurity-free vacancy diffusion induces quantum well intermixing in 915 nm semiconductor laser based on SiO<sub>2</sub> film[J]. Acta Photonica Sinica, 2018, 47(3): 0314003. (in Chinese).
- [9] GE X H, ZHANG R Y, GUO CH Y, *et al.*. Multiple factor ion implantation-induced quantum well intermixing effect[J]. *Laser & Optoelectronics Progress*, 2020, 57(1): 011409. (in Chinese).

- [10] LIN T, LI Y N, XIE J N, *et al.*. Composition and interface research on quantum well intermixing between a tensile GaInP quantum well and compressed AlGaInP barriers[J]. *Journal of Electronic Materials*, 2022, 51(8): 4368-4377.
- [11] LIN T, LI Y N, XIE J N, et al.. Quantum well intermixing of tensile strain GaInP quantum well structures induced by ion implantation and thermal annealing[J]. *Materials Science in Semiconductor Processing*, 2022, 138: 106306.
- [12] LAIDIG W D, HOLONYAK JR N, CAMRAS M D, et al.. Disorder of an AlAs-GaAs superlattice by impurity diffusion[J]. Applied Physics Letters, 1981, 38(10): 776-778.
- [13] KALISKI R W, GAVRILOVIC P, MEEHAN K, et al.. Photoluminescence and stimulated emission in Si-and Gedisordered Al<sub>x</sub>Ga<sub>1-x</sub>As-GaAs superlattices [J]. Journal of Applied Physics, 1985, 58(1): 101-107.
- [14] MEI P, YOON H W, VENKATESAN T, *et al.*. Kinetics of silicon-induced mixing of AlAs-GaAs superlattices[J]. *Applied Physics Letters*, 1987, 50(25): 1823-1825.
- [15] LIAO M Y, LI W, TANG M CH, et al.. Selective area intermixing of III-V quantum-dot lasers grown on silicon with two wavelength lasing emissions [J]. Semiconductor Science and Technology, 2019, 34(8): 085004.
- [16] QIU B C, MARTIN H H, WANG W M, et al.. Design and fabrication of 12 W high power and high reliability 915 nm semiconductor lasers[J]. *Chinese Optics*, 2018, 11(4): 590-603. (in Chinese).
- [17] LI X, SHA Y Q, JIANG CH W, et al.. Fabrication and characterization of ultra-thin GaN-based LED freestanding membrane[J]. Chinese Optics, 2020, 13(4): 873-883. (in Chinese).

#### Author Biographics:



Liu Cuicui (1993—), female, from Cangzhou, Hebei Province, Doctor, Associate Researcher, received a Ph.D. degree from the Institute of Semiconductor Research of the Chinese Academy of Sciences in 2020, mainly engaged in research on reliability of semiconductor lasers and semiconductor power devices. E-mail: sissiliu2020@163.com

刘翠翠 (1993—), 女, 河北沧州人, 博士, 副研究员, 2020 年于中国科学院半导体 研究所获博士学位, 主要从事半导体激 光器、半导体功率器件可靠性方面的研 究。E-mail: sissiliu2020@163.com.



Ma Xiaoyu (1963 —), male, Ph. D., Researcher, Doctoral Supervisor, received a Master's degree from Jilin University in 1987, mainly engaged in research on optoelectronic device design and epitaxial growth. E-mail: maxy@semi.ac.cn.

马骁宇(1963—),男,博士,研究员,博士 生导师,1987年于吉林大学获得硕士学 位,主要从事光电子器件设计及外延生 长方面的研究。E-mail: maxy@semi. ac.cn.